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Z historie Postřekova - aneb před 90 lety 
 

Chodský den, pořádaný před 90 lety ve Starém Postřekově, v r. 1933, byl závěrem Baarových oslav. Jejich hlavní 
událostí bylo odhalení Baarova památníku na Výhledech. Celé oslavy se tehdy nesly ve velmi politicky vypjatém, 
vlasteneckém ovzduší; k moci v Německu se dostal Adolf Hitler (1899-1945). V r. 1938 fašisté obsadili Sudety, Po-
střekov, Klenčí, Trhanov, Pec a další, staly se součástí Německa. ...  Následný článek byl publikován 
dne  09. 07. 1933 v nedělním pražském deníku: Národní Listy. Text je původní, opraveny byly pouze zjevné chyby.  

Chodský den ve Starém Postře-
kově 
 

Oslavy odhalení Baarova pomníku na Výhledech zakon-
čeny byly v největší chodské vsi, Starém Postřekově, 
pořádáním „Chodského dne“. Postřekovští, kteří letos 
zahájili Baarovy oslavy provedením premiéry Baarovy 
„Hanče“, zdramatizované odborným učitelem  Jiřím Ka-
jerem a sehrané s velikým úspěchem v různých místech 
západních Čech, svojí houževnatostí a vytrvalostí pro-
vedli podnik ohromný.  
 

V časných hodinách dopoledních sjížděly se již do Po-
střekova autokary z různých končin Čech a Moravy. Po 
příjezdu vlaku od Domažlic vyšla ze statku „U Zemanů“ 
chodská svatba. Ženich si šel do dvora u Soukupů pro 
nevěstu. Za zpěvu, za dudácké muziky, táhl průvod hus-
tým špalírem obecenstva (bohužel někdy ne dosti vycho-
vaného) k nevěstě. Následovalo tlučení na vrata, loučení 
se nevěsty s příbuznými, požehnání a vážná cesta do 
kostela.  
 

Ale z kostela šlo se již vesele! Krásný pohled byl na řa-
du svatebních hostí, na řadu družbů a droužek, obleče-
ných do nově pořízených chodských krojů postřekovské-
ho rázu. Na sokolském cvičišti, kde byla prodávána ne-
věsta, vysázen prvním družbou stříbrný most, po něm 
nevěsta byla odvedena do náručí ženichova. Odpoledne 
vyšel z konce horské vsi průvod. 
 

Kráčelo v něm přes 600 Chodů a Chodek v krásných 
krojích; v něm předvedeny byly všechny Baarovy spisy. 
Konec průvodu tvořily vozy z jednotlivých chodských 
vesnic. 
 

Na cvičišti byla zahájena slavnost odb. učitelem Jiřím 
Kajerem, šťastným organizátorem krásného dne, po něm 
promluvila H. Šotková z Prahy o Chodsku a snahách 
udržeti a rozšířiti chodský svéráz. Starosta obce Knopf 
zahájil obžínky. Za zvuků písní odevzdán byl ženci a 
žnečkami hospodáři obžínkový věnec. 
 

Předvedeny byly rázovité tance Chodska. Vydražen 

ohromný chodský koláč. Stejným koláčem poctěn byl 
protektor slavnosti, okresní hejtman Kupka z Domažlic. 
Radostné tváře a nadšení všech účastníků ukazovalo nej-
lépe veliký úspěch Chodského dne.  
 

Dopolední svatba byla filmována. Zástupci národopis-
ných společností z Prahy a Plzně již vyjednávají o před-
vedení chodské svatby v uvedených místech.  
 

Nejzápadnější chodská, česká a slovanská obec Postře-
kov dokázala opět sílu své chodské a národní tradice a 
dokázala, že stará chodská houževnatost žije ještě dnes.  
Slavnost „Chodský den“ bude pořádána pravidelně v 
přestávkách tři až čtyřletých a stane se jistě podnikem, 
který bude sloužiti ke cti nejen Chodsku, ale celému na-
šemu milému národu. 
 

     Josef Růžička 

90 let Národopisného souboru 
Postřekov 
 

S Chodským dnem v Postřekově z roku  1933 úzce sou-
visí i vznik Národopisného souboru Postřekov. Přesto, 
že krojovaní z Postřekova již za sebou měli několik let 
vystupování, tak až rok 1933, a to konkrétně den 6. 7. 
1933, se bere jako oficiální den zahájení činnosti spolku. 
A jako pásmo číslo jedna se bere právě Chodská svarba.  
Narozeninovou oslavu souboru však plánujeme až na 
září. Už dnes vás ale všechny chceme pozvat. A nejen 
do Postřekova, ale i na Chodské slavnosti a na náš tra-
diční pořad Potřekovský vokýnko, které je na programu 
v sobotu 12. 8. 2023 od 14:00 na hlavním domažlickém 
pódiu U brány.  
 

23 . 9. 2023 
oslavy 90 let Národopisného 

souboru Postřekov 
Na programu zatím pracujeme a včas se ho dozvíte. 

 

Radek Zuber 
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Vážení spoluobčané,  
 

přináším opět po čase zprávu o průběhu realizací projek-
tů a přípravě nových projektů a investic. Jako takové 
jsou tyto pravidelně zveřejňovány v informacích ze zase-
dání zastupitelstva. V prvé řadě je to pokračování rekon-
strukce základní školy. První etapa byla dokončena 
v srpnu 2022 a řádně zkolaudována. Bylo to opravdu na 
posledních chvíli, kdy ještě v září probíhaly za provozu 
školy některé dokončovací práce. Součástí první etapy 
bylo i nové vybavení kuchyně a jídelny, na které bylo 
požádáno o dotaci z Programu rozvoje venkova pro-
střednictvím MAS Český les, z. s.. Po vynucené pauze 
se podařilo velmi slušně vysoutěžit za cenu     
44 707 777 Kč bez DPH nového zhotovitele II. etapy, 
kterým je společnost STAFIKO stav s. r. o.. Stavební 
práce se již rozjely naplno a v květnu 2024 se předpoklá-
dá dokončení stavby a její kolaudace. S vlastní realizací 
souvisí její financování. Jelikož čerpání předchozího 
úvěru končilo k   31. 12. 2023 a nebylo by možné dál 
zajistit financování rekonstrukce v roce 2024, obec po 
dohodě s Komerční bankou, a. s. a dle nabídky schválila 
uzavření úvěru nového s čerpáním do 30. 6. 2024. 
K tomuto doplňuji, že obec dosud úvěr nečerpala a nový 
úvěr byl schválen ve výši 36 mil. Kč, kdy po vyplacení 
všech dotací (SFŽP a IROP) dojde mimořádnou splátkou 
k předpokládanému snížení úvěru na 16 mil. Kč. 
V současné době má obec na běžném účtu, termínova-
ných účtech a v investičním fondu celkem částku 
20 257 897 Kč. 
 

Obytná zóna pod tratí je druhým stěžejním projektem 
obce. Po dlouhé době a po několika dopisech na ředitel-
ství společnosti ČEZ Distribuce, a. s. a Správy železnic, 
státní organizaci, došlo k uzavření smluv mezi těmito 
organizacemi týkající se věcných břemen. Byl dokončen 
projekt na zasíťování lokality elektrickou energií a do 
30. 9. 2023 by měly být zrealizovány přípojky. Doplňuji, 
že i zde jsme na druhý pokus byli úspěšní v získání dota-
ce na technickou infrastrukturu z MMR a bylo vydáno 
rozhodnutí o poskytnutí dotace ve výší 2 250 000 Kč. 
V současné době se již připravují pravidla pro prodej 
stavebních parcel a po dokončení přípojek elektrické 
energie bude zveřejněn záměr na prodej. Případný výnos 
z prodeje stavebních parcel pak napomůže dalšímu sní-
žení úvěrového zadlužení obce.  
 

Tyto dva uvedené projekty zůstávají nejnáročnějšími 
projekty obce, avšak vzhledem k současnému postupu 
věřím, že se je podaří dokončit bez vážnějších komplika-
cí. V loňském roce se podařilo vybudovat chodník při 
silnici směrem na Klenčí p/Č (projektové přípravy byly 
zahájeny již před rokem 2014), kde jsme jako náhradníci 
obdrželi dotaci z Plzeňského kraje ve výši 500 000 Kč a 
v závěru roku bylo vybudováno nové vytápění 
v hasičské zbrojnici. Pro letošní rok pak byla připravena 
oprava chodníku směrem na Díly, kdy vlastní oprava již 
začala. Toto se však neobešlo bez komplikací, kdy pů-
vodně byla naplánována oprava v celém úseku od          
č. p. 116 až na konec obce s výměnou povrchu za zám-
kovou dlažbu. Bohužel pohled na opravu stavebního 
úřadu MěÚ Domažlice byl odlišný a oprava v tomto roz-
sahu (bez vydání společného povolení) nebyla povolena, 

proto musel být rozsah oprav změněn – bude ponechán 
asfaltový povrch a v úseku kolem autobusové zastávky 
oprava nebude provedena, jelikož dle sdělení SÚ zde 
chodník nebyl a v místě se nachází pouze štěrkový po-
vrch, proto se nejedná o opravu a takováto úprava vyža-
duje vydání společného povolení. Dále probíhá zadání 
výroby lávky přes Mlýnecký potok u tělocvičny, budou 
opraveny 4 sakrální křížky a v případě akceptace žádosti 
o dotaci na cyklostezku bude tato zahájena na podzim 
letošního roku. Pro zajištění bezpečnosti a pořádku ve-
řejného prostranství bude v obci vybudován kamerový 
systém, který bude monitorovat sběrná místa, dětské 
hřiště, obecní úřad a ČOV včetně přístupu k mezideponii 
biologického odpadu. Poslední informací k projektům 
jsou projektové přípravy, kdy je zpracována projektová 
dokumentace na rekonstrukci a rozšíření mateřské škol-
ky, sálu KD a kulturních pavilonů Bednárna. Dále ve 
spolupráci s ČVUT probíhá studenty zpracování návrho-
vých studií na přestavbu staré školy č. p. 100 na dům 
muzeí a vrácení podoby fasády do původního vzhledu.  
 

Přehled schválených žádostí 
o poskytnutí finančních prostředků: 
 

 Technická infrastruktura v lokalitě 
pod tratí (zrealizováno) 
 2022 – TI 15 
 Dotační titul: MMR 11706 – Podpora bydlení 
 Schválená dotace: 2 250 000 Kč 
 Celkové náklady na TI: 12 996 846 Kč 

 

 Základní škola Postřekov – kuchyně 
(zrealizováno) 
 Vybavení kuchyně a jídelny základní školy Po-

střekov 
 Dotační titul: SZIF - Program rozvoje venkova 

ČR 
 Schválená dotace: 1 783 652 Kč 
 Celkové náklady: 2 357 767 Kč  

 

 Základní škola Postřekov I. + II. etapa 
 Modernizace odborných učeben ZŠ Postřekov 
 Dotační titul: MMR IROP – zkvalitnění vzděláva-

cí infrastruktury v oblasti základního vzdělávání a 
zvýšení její dostupnosti 

 Schválená dotace: 15 966 653 Kč 
 Předpokládané náklady II. et.: 54 096 410,17 Kč  

 

 Servisní místo pro cyklisty a uživatele 
cyklostezky 
 Doprovodná infrastruktury cyklostezky Nový 

Kramolín - Postřekov část k. ú. Postřekov 
 Dotační titul: Podpora rozvoje cykloturistiky a 

cyklistické dopravy v PK v roce 2023 
 Schválená dotace: 110 000 Kč 
 Předpokládané náklady: 167 000 Kč 

Pokračování článku na str. 3 
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 Oprava chodníku ve směru na Díly 
 Oprava chodníku při silnici III/19525 v obci Po-

střekov 
 Dotační titul: PSOV PK 2023 – projekty obcí 
 Schválená dotace: 450 000 Kč 
 Předpokládané náklady: 1 241 845 Kč 
 

 Bezpečnost v obci 
 Zřízení kamerového dohledového systému 
 Dotační titul: Podpora obcí Plzeňského kraje při 

zajišťování bezpečnosti 2023 
 Schválená dotace: 260 400 Kč 
 Předpokládané náklady: 347 286 Kč  
 

 Vybavení a opravy neinvestiční povahy 
JSDHO 
 obec Postřekov: JSDHO Postřekov, kat. III 
 Dotační titul: PK - 2023 Příspěvek na vybavení a 

opravy neinvestiční povahy 
 Schválená dotace: 50 775 Kč 

 Předpokládané náklady: 122 053 Kč 
 
 
 
 

 Hasičská zbrojnice 
 Oprava podlahy hasičské zbrojnice Postřekov 
 Dotační titul: Odstraňování havarijních stavů a 

naléhavé potřeby obcí PK 2023 

 Schválená dotace: 300 000 Kč 

 Předpokládané náklady: 685 084 Kč 
 
Toto je celkový pohled na spíše větší projekty a investi-
ce, a to jak současné, tak připravované. Letošní rok a 
konec roku předešlého byl pro obec poměrně úspěšný 
v získání finančních prostředků z dotačních titulů MMR, 
MZe a Plzeňského kraje. Nyní mi již dovolte popřát klid-
né a pohodové dovolené, prázdniny a ať se všem léto 
vydaří. Všem přeji pevné zdraví.   
 

S úctou Petr Anderle, starosta 
 
 

Informace z červnového zasedání zastupitelstva  
 

Zastupitelstvo schválilo: 
 

• opravu propustku na pozemku parc. č. 2670/18 v k. ú. Klenčí pod Čerchovem a schvaluje podání žádosti o fi-
nanční podporu z Plzeňského kraje prostřednictvím DSO - Svazek českých měst a obcí v česko-bavorském po-
hraničním prostoru Domažlicko (svazek Domažlicko), 

• ukončení nečerpaného úvěru ve výši 60 mil. Kč dle smlouvy o úvěru registrační číslo 99027719223 uzavřené 
s Komerční bankou, a. s. dne 4. 2. 2021, 

• uzavření smlouvy o úvěru registrační číslo 99041013960 na částku ve výši 36 000 000 Kč s pevnou úrokovou 
sazbou 5,09 % p. a. z jistiny úvěru na dobu do 30. 5. 2026 a podmínek dle nabídky financování ze dne             
12. 6. 2023, 

• pronájem kulturního sálu za účelem pořádání svatební hostiny dne 21. 7. 2024, 
• uzavření Smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti Postřekov, DO, 342/3, 342/25 – přeložka NN, IZ-12-

0000985/1/VB se společností ČEZ distribuce a.s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín, IČ: 24729035, 
• rozpočtové opatření č. 3/2023. 
 
Zastupitelstvo vzalo na vědomí: 
 

• návrh podmínek a způsobu prodeje stavebních parcel v lokalitě pod tratí,  
• informace starosty: 

 schválené dotace PK: 
 Podpora obcí Plzeňského kraje při zajišťování bezpečnosti 2023 - kamerový systém 260 400 Kč 
 Podpora rozvoje cykloturistiky a cyklistické dopravy v Plzeňském kraji v roce 2023 - Servisní místo u cyk-

lostezky 110 000 Kč 
 Podpora vybudování a modernizace sportovišť v roce 2023 - Oprava chodníku 450 000 Kč 
 2023 Příspěvek na vybavení a opravy neinvestiční povahy - Vybavení JSDHO 50 775 Kč 
 Odstraňování havarijních stavů a naléhavé potřeby obcí Plzeňského kraje 2023 – Oprava podlahy hasičské 

zbrojnice 300 000 Kč. 
 činnost stavební komise,  
 k hodnocení obce v rámci soutěže Vesnice roku, vyzdvižena prezentace spolků před komisí.  

 
Petr Anderle, starosta 
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Postřekovské kroje v Centru Bavaria Bohemia v Schönsee 

Na konci června opět proběhlo 
seniorské odpoledne 
 

Ve středu 28. června se v Obecním sále konalo Odpoledne 
(nejen) pro seniory. K tanci a poslechu, jako již tradičně, za-
hrál místní Melody Club, který všechny přítomné bavil od 
14:00 do 18:00 hodin. Akce se zúčastnilo celkem 46 lidí. 
Příští seniorské odpoledne je plánováno předběžně 
na 11. října. Děkujeme paní Jaroslavě Sokolové za pomoc 
s organizací a fotbalistům za zajištění výčepu 
. 

Jiří Knížek, 2. místostarosta 
Foto: Klára Matasová 

V pondělí 26. června se konala letní recepce v Centru 
Bavaria Bodemia v bavorském Schönsee s vernisáží vý-
stav „Chodský kroj – živé spojení Čech a Bavorska“, 
„Hornofalcká kultura piva Zoigl“ a „Kroje a řemesla – 
současné fotografie Yvonne Most“. Právě kroje pro 
prvně zmiňovanou výstavu byly zapůjčené z našeho Mu-
zea krojů. Postřekov je zde připomínán jako příklad ves-
nice, kde vedle sebe žili Češi ze Starého Postřekova a 
Němci z Mlýnce až do roku 1945.  
 

Akce se účastnilo mnoho osobností z obou stran hranice 
jako hejtman Plzeňského kraje Rudolf Špoták, náměstek 
hejtmana Horní Falce Lothar Höher nebo poslanec Ba-
vorského zemského sněmu Jürgen Mistol a druhá před-

sedkyně sdružení Bavaria Bohemia Irene Träxler. Ne-
chyběl ani starosta Poběžovic Martin Kopecký a starosta 
Schönsee Reinhard Kreuzer. Postřekov na akci zastupo-
val starosta Petr Anderle, který se do Schönsee vydal 
společně s Jitkou Anderlovou, Alešem Krulíkovským a 
Annou a Miroslavem Burešovými. Právě Anna Burešová 
za Muzeum krojů zahájila výstavu o našich krojích. Akci 
hudebně po celou dobu doprovázel Chodský soubor 
Mrákov. Na závěr se konala ochutnávka piva Zoigl ve 
sklepě centra. Letní výstavy je možné navštívit až do   
10. září. 
 

Jiří Knížek, 2. místostarosta 
Fotografiie: Aleš Krulíkovský 

Program Svatojakubské 
poutě 2023 

 

V současné době se dolaďuje konečný program Svatoja-
kubské poutě 2023, která se bude slavit od pátku 28. do 
pondělí 31. července. V průběhu nadcházejících několi-
ka dní by pak měla program v podobě letáčku obdržet 
každá domácnost. 

Jiří Knížek, 2. místostarosta 
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Nápory větru nevydržela Husova lípa 

Ve Mlýnci se slavila pouť 
 

První víkend v červnu se ve Mlýnci slavila 
pouť. V sobotu 3. června dopoledne se přes 
80 lidí sešlo u kapličky Nejsvětější Trojice 
nad Mlýncem, kde se konala poutní mše sva-
tá. Tu, jako již tradičně, sloužil klenečský 
farář Ivan Pavlíček. Po bohoslužbě mohli 
přítomní ochutnat chodské koláče a osvěžit 
se skleničkou piva. Odpoledne se pak 
o zábavu postarala Dechová hudba Horal-

Dětský den na indiánské stezce 
 

Poslední červnovou neděli jsme pro děti připravili 
Dětský den, tentokrát s indiánskou tématikou. Zvolili 
jsme oblíbenou trasu od tkalcovny kolem Salaše a 
zpět do cíle u hasičárny. Na startu děti dostaly dřevě-
nou destičku, na kterou si nakreslily indiánský znak a 
navlékly si jí na šňůrku. Než vyrazily na stezku, moh-
ly se nechat po indiánsku namalovat. Po cestě bylo 
připraveno 9 úkolů, které musely splnit a za odměnu 
dostaly korálek. Z korálků postupně vznikal krásný 
barevný náhrdelník. A co musely děti plnit za úkoly? 
Například si vyzkoušely střelbu lukem a šípem, pře-
konávání překážek na dřevěném koni, lovení bizona, 
chytání ryb, stavění totemu, ale také musely projít 
zkouškou bystrosti a přesnosti. V cíli od nás dostaly 
buřta a malý dárek od firmy LST, které tímto za její 
podporu moc děkujeme! V teepee na děti čekala krás-
ná Rybana a Nšoči, pod jejichž vedením si mohly vy-
robit malé indiánky z ruliček nebo indiánské čelenky. 
K dispozici byly dětem také indiánské omalovánky.  
 

Moc děkujeme všem, kteří nám ochotně s Dětským 
dnem pomohli. Velké díky za poskytnutí azylu, za 
postavení teepee, za občerstvení a udržování ohně 
patří také našim hasičům. 
 

Monika Baštářová 

Počasí na konci června poznamenalo i 
zeleň v obci. Nápory větru nevydržela 
památná Husova lípa, která byla u 
Husova kamene zasazena společně 
s dalšími dvěma stromy při příležitosti 
500. výročí upálení Jana Husa v roce 
1915. V současné době se tedy na 
místě nachází pouze jeden 
z původních třech stromů. Do budouc-
na se plánuje výsadba jedné nové ná-
hradní lípy vedle pomníku, poničený a 
zajištěný strom prozatím na místě zů-
stane. 

 

Jiří Knížek, 2. místostarosta 
Foto: Jiří Knížek 

ka, která hrála k tanci a 
poslechu před hasičskou 
zbrojnicí. Na místě měly 
také děti možnost se svézt 
na kolotoči. Děkujeme 
všem, kteří se podíleli na 
organizaci výše zmíněných 
akcí, především pak Sboru 
dobrovolných hasičů 

Postřekov, panu faráři Pavlíčkovi a za 
výzdobu kapličky Monice Baštářové. 
 

Jiří Knížek, 2. místostarosta 
Foto: Aleš Krulíkovský 
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